

| | |
|-----------------|---|
| ชื่อวิทยานิพนธ์ | การดำเนินงานกิจการนักเรียนในโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม จังหวัดปัตตานี |
| ผู้เขียน | นางสาวนุริยะห์ ดาโอ๊ะ |
| สาขาวิชา | การบริหารและการจัดการการศึกษาอิสลาม |
| ปีการศึกษา | 2561 |

บทคัดย่อ

การวิจัยนี้ เป็นการวิจัยเชิงสำรวจ (Survey Research) มีวัตถุประสงค์เพื่อ 1) ศึกษาระดับการดำเนินงานกิจการนักเรียนในโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม จังหวัดปัตตานี 2) เปรียบเทียบความคิดเห็นของบุคลากรที่มีต่อการดำเนินงานกิจการนักเรียนในโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม จังหวัดปัตตานี จำแนกตาม เพศ ตำแหน่ง ประสบการณ์ และขนาดของโรงเรียน 3) ประมวลแนวทางการพัฒนาการดำเนินงานกิจการนักเรียนในโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม จังหวัดปัตตานี เก็บข้อมูลด้วยแบบสอบถามจากประชากรที่เป็นผู้แทนจากโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม จังหวัดปัตตานี ปีการศึกษา 2561 จำนวนทั้งสิ้น 40 โรงเรียน จำแนกเป็นผู้บริหารสถานศึกษา จำนวน 120 คน และหัวหน้าฝ่ายกิจการนักเรียน จำนวน 40 คน และการสัมภาษณ์ผู้ทรงคุณวุฒิ จำนวน 5 คน วิเคราะห์ข้อมูลโดยใช้ ค่าความถี่ และค่าร้อยละ

ผลการวิจัยพบว่า

- 1) ระดับการดำเนินงานกิจการนักเรียนในโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม จังหวัดปัตตานี ในภาพรวมและรายด้าน อยู่ในระดับมาก
- 2) การเปรียบเทียบการดำเนินงานกิจการนักเรียนในโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม จังหวัดปัตตานี จำแนกตามเพศ ตำแหน่ง ประสบการณ์ และขนาดของโรงเรียน โดยภาพรวม พบว่าแตกต่างกัน
- 3) ข้อเสนอแนะและแนวทางการดำเนินงานกิจการนักเรียนในโรงเรียนเอกชนสอนศาสนาอิสลาม จังหวัดปัตตานี 1) ด้านกิจกรรมนักเรียน โรงเรียนควรมีการจัดกิจกรรมประเพณีสำคัญในท้องถิ่น และกิจกรรมอยู่ค่ายพักแรมมากขึ้น 2) ด้านการบริการสวัสดิการนักเรียน โรงเรียนควรมีการจัดประกันสุขภาพชีวิตหมู่แก่นักเรียน 3) ด้านการส่งเสริมคุณธรรม จริยธรรมและการพัฒนาบุคลิกภาพ โรงเรียนควรมีการจัดกิจกรรมกายบริหารหน้าเสาธง 4) ด้านการแนะแนว โรงเรียนควรมีการจัดกิจกรรมแนะแนวรายสัปดาห์ และมีการจัดหางานพิเศษให้นักเรียนทำเพื่อหารายได้

| | |
|----------------------|--|
| Thesis Title | Student Affair Operation in Islamic Private Schools, Pattani Province |
| Author | Ms. Nureeyah Da'o |
| Major Program | Islamic Educational Administration and Management |
| Academic Year | 2018 |

ABSTRACT

This research is a survey research which aims to 1) study the level of student affairs operations in Islamic private schools, Pattani Province 2) compare the opinions of personnel towards student affairs operations in Islamic private schools, Pattani Province, based on gender, position, experience and school size 3) to compile guidelines for the development of student affairs operations in Islamic private schools, Pattani Province. The data was collected by questionnaires from the populations who were representatives of 40 Islamic private schools, Pattani Province, academic year 2018. The populations were classified into 120 school administrators and 40 heads of student affairs. Interview was conducted on 5 experts. Data was analyzed by using frequency and percentage values.

The research finding as below;

1) The level of student affairs operations in Islamic private schools, Pattani Province was high in both overall level and each dimensional level.

2) Comparison of student affairs operations in Islamic private schools, Pattani Province, based on gender, position, experience and size were found to be different.

3) Suggestions and guidelines for student affairs in Islamic private schools, Pattani Province were as follows; 1) On student activities, the schools should organize more local tradition activities and camping activities 2) On student welfare services, the schools should provide Takaful life insurance for students. 3) On moral and ethical promotion and personality development, the schools should conduct physical activities at time of assembly for flag raising in the morning. 4) On guidance, the schools should have weekly guidance activities and provide a special job for students to earn money.

عنوان البحث : التطبيقات لدي شئون الطلبة في المدارس الأهلية الإسلامية
 بمحافظة فطاني
 الباحث : نورية داود
 قسم : الإدارة والتدبير في التربية الإسلامية
 العام الجامعي : 1440 هجرية

مستخلص البحث

استهدفت هذه الدراسة إلى (1) إبراز درجة نتائج التطبيقات لدي شئون الطلبة في المدارس الأهلية الإسلامية بمحافظة فطاني (2) مقارنة آراء الأساتذة نحو التطبيقات لدي شئون الطلبة على حسب الجنس ، المنصب ، الخبرة العملية ونوع المدرسة (3) الكشف على المقترحات عن التطبيقات لدي شئون الطلبة في المدارس الأهلية الإسلامية بمحافظة فطاني . وتم جمع المعلومات من خلال الإستبانات التي تتكون من مدير المدرسة حوالي 120 شخصا ومدير قسم شئون الطلبة حوالي 40 شخصا وأيضا من خلال مقابلات مدير المدرسة تقريبا 5 شخصا ويعتمد الباحث النسبة المئوية والانحراف المعياري.

وحصلت الدراسة النتائج هي

- (1) أن درجة التطبيقات لدي شئون الطلبة في المدارس الأهلية الإسلامية بمحافظة فطاني كانت في أعلى الدرجة.
- (2) وجدت المخالفة في نتائج التطبيقات على حسب الجنس والمنصب عامة.
- (3) وأما المقترحات في تحسين طرق التطبيقات هي على المدير أن يقوم بالمخيم والإهتمام على العادات والثقافة المحلية كما يحسن أيضا، أن يعتني بالتكافل لكل الطلبة وكذلك بالرياضة في كل صباح وأخيرا ، والنصائح الأسبوعية للطلبة كما تحسن أيضا بوجود المهني لتحصيل المرتبات الشهرية للطلبة.